大规模 MIMO 系统中基于机器学习的物理层窃听检测技术

晋紫微 1 , 陈海华 1, 2

(1 南开大学 电子与光学信息工程学院, 天津 300350;

2 天津市光电传感器与传感网络技术重点实验室, 天津 300350)

摘 要:无线通信中物理层的安全问题至关重要.有效的物理层安全机制可以为无线通信提供有效的保密机制,为后期保密通信降低系统复杂度.本文提出了一种基于 k-means 聚类分析技术的主动窃听用户检测方法.该方法无需设计导频序列以及估计合法用户信道统计信息.通过构造一段只有合法用户信息的序列来获取所需聚类信息,进而对基站接收的信号进行窃听检测.仿真结果表明,相较于现有的传统窃听检测方案,本文提出的基于机器学习的方法在性能上有显著的提升.

关键词: 物理层安全机制; 窃听检测; 大规模天线阵列; k-means

Physical layer eavesdropping detection technology based on

machine learning in large-scale MIMO system

JIN Zi-wei 1 , CHEN Hai-hua 1, 2

(1 College of Electronic Information and Optical Engineering , Nankai University, Tianjin 300350, China;

2 Tianjin Key Laboratory of Optoelectronic Sensor and Sensing Network Technology , Tianjin 300350, China)

Abstract: The security of physical layer is very important in wireless communication. Effective physical layer security mechanism can provide effective security mechanism for wireless communication and reduce system complexity for later secure communication. This paper proposes an active eavesdropping user detection method based on k-means clustering analysis technology. This method does not need to design pilot sequences and estimate legitimate user channel statistics. The required clustering information is obtained by constructing a sequence with only legitimate user information, and then eavesdropping detection is performed on the signals received by the base station. Simulation results show that compared with the traditional eavesdropping detection scheme, the machine learning-based method proposed in this paper has a significant improvement in performance.

Key words: physical layer security; detection of eavesdropping; Massive MIMO; k-means 作者简介:

晋紫微 女,(1995-),硕士研究生.研究方向为通信与信号处理.E-mail:jinziwei95@qq.com 陈海华 女,(1978-),博士,副教授.研究方向为通信与信号处理、智能天线阵列信号处理.